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عربستان »صداهای گنده« از خود درنیاورد
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در واکنش به تصمیم عربســتان برای ورود ۱۵۰ هزار نیرو به سوریه گفت: عربستان 

ابتدا اثبات کند چنین نیروهایی وجود دارد، بعدا این صداهای گنده را از خود دربیاورد.
سرلشگر سیدحسن فیروزآبادی رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چه توصیه ای به مردم 
برای انتخابات مجلس شورای اســامی خبرگان رهبری دارید، اظهار کرد: من به دلیل اینکه یک فرد نظامی هستم 
نمی خواهم در مورد کاندیداها حرف بزنم و کار تبلیغاتی بکنم؛ اما توصیه ام به مردم این اســت که باید به شاخصه هایی 
که حضرت امام خمینی)ره( و مقام معظم رهبری برای افرادی که می توانند در جمهوری اســامی مسئولیت بگیرند 

توجه کنند.
وی افزود: مهمترین شاخصه ای که مردم برای انتخاب کاندیداها باید در نظر بگیرند، این است که یک نماینده مجلس هرگز نباید عاقه داشته باشد 

تا دست آمریکا و غرب در ایران باز شود.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح در پاســخ به ســوال دیگری مبنی بر اینکه واکنش شما نســبت به تصمیم عربســتان مبنی بر ورود ۱۵۰ هزار نیرو 
به ســوریه چیســت؟، گفت: باید به عربســتان بگوییــد ابتدا این ۱۵۰ هــزار نیرو را یک جا جمــع کند، دوم برای آنهــا یک رژه درنظر بگیــرد و از این 
 نیروها ســان ببیند و ســپس از آنها فیلمبرداری و برای همــگان اثبات کند که چنین نیروهایی وجــود دارد، بعدا بیاید و این صداهــای گنده را از خود 

دربیاورد.

برگزاری انتخابات الکترونیک در این دوره منتفی است
قائم مقام و سخنگوی وزارت کشور گفت: برگزاری انتخاباتی کاما الکترونیک در این دوره عما منتفی است. حسینعلی 
امیری با اشاره به انتخابات الکترونیک یادآور شد: برای برگزاری انتخابات الکترونیک همه کارهای لازم از طرف وزارت 

کشور انجام شد و سخت افزار ها نیز به تایید شورای نگهبان رسید.
او با بیان اینکه ما آمادگی این را داشتیم که در یک سوم حوزه ها انتخابات به صورت کاما الکترونیک برگزار شود، گفت: 
با این وجود در مورد نرم افزار ها با شــورای نگهبان به بحث های کار شناســی خوردیم و شورای نگهبان به لحاظ بحث 
پیش آمده با برگزاری انتخابات الکترونیک موافقت نکرد، بنابراین در این دوره انتخابات به صورت کاما الکترونیکی 

برگزار نمی شود.
قائم مقام وزیر کشــور تاکید کرد: چون شورای نگهبان به موجب قانون اساسی در انتخابات مجلس، ریاست جمهوری، خبرگان و همه پرسی در کلیه 
مراحل انتخابات ناظر اســت و ما به عنوان مجری باید موافقت شــورای نگهبان را جلب می کردیم و شورای نگهبان هم به دلایلی که قبا گفته شد با 

برگزاری این انتخابات موافقت نکرد بنابراین برگزاری انتخاباتی کاما الکترونیک در این دوره عما منتفی است.
سخنگوی وزارت کشور افزود: البته انتخابات ۲۵ مرحله دارد که ۲۳ فرآیند آن الکترونیکی انجام می شود و مراحلی که با الکترونیکی شدن آن موافقت 
نشــد؛ تنها در مورد جایگزین کردن صندوق های الکترونیکی به جای صندوق های دستی و شمارش الکترونیکی آرا بود و به جز این دو مرحله، مابقی 

به صورت الکترونیکی برگزار می شود. گفتنی است پیش از این در ۱۴ حوزه انتخابات به صورت الکترونیکی برگزار شده بود.

توانایی و دانش مهم است 
نه لباس و پوشش

عضو حقوقدان شــورای نگهبان گفــت: بر خاف 
برخی تصــورات، حضور مــن به عنــوان کاندیدای 
خبرگان رهبری نشــان داد که آنچه برای نظام مهم 

است توانایی و دانش است نه نوع لباس و پوشش.
دکتر محســن اســماعیلی با اشــاره به حضور مردم 
در راهپیمایی ۲۲ بهمن مــاه، گفت: مردم با حضور 
باشــکوه خود ثابت کردند که به عهدشان با انقاب 
پایــدار و در راه امــام و تحت هدایت هــای رهبری، 

همچنان مقاوم هستند.
وی راز قــوام نظام جمهوری اســامی در ۳7 ســال 
گذشته را، پیروی مردم از ولایت فقیه دانست و افزود: 
ماک وجوب پیــروی از ولایت فقیه، »حجیت« امر 
اوست. اگر نیروها منسجم و همدل و همزبان شوند 
پیروزی حاصل می شــود؛ اما در صورتــی که نیروها 
پراکنده باشند و هر کس خودش دستور حجت خدا 
را به میل خــود تحلیل و ارزیابی کنــد، هیچ وقت به 

نتیجه نمی رسیم.
اســماعیلی در بخش دیگر ســخنانش با اشــاره به 
ویژگی هــای بهترین هــا بــرای انتخابــات مجلس 
خبرگان، اظهار کــرد: در انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری به افرادی رأی دهیم که واقعا متدین و دلسوز 

کشور باشند و عماً خود را نادیده بگیرند.
این کاندیــدای انتخابات مجلس خبــرگان رهبری 
خاطرنشــان کرد: بر خاف برخی تصورات، حضور 
من بــه عنوان کاندیدای خبرگان رهبری نشــان داد 
که آنچه برای نظام مهم اســت توانایی و دانش است 
نه نوع لباس و پوشــش، و همه باید برای اعتا و جلو 

رفتن کشتی انقاب تاش کنیم.
اســماعیلی افزود: امــروز به برکت انقــاب، تعداد 
قابل توجهی از افراد هســتند کــه درس دین خوانده 
و مجتهد هستند اما در دانشگاه در رشته هایی نظیر 
جامعه شناسی، مهندسی، پزشکی، روانشناسی و ... 
فعالیت می کنند و توفیق ندارند که در لباس تبلیغ دین 

باشند. این افراد هم باید جدی تر وارد عرصه شوند.
وی همچنیــن در جمــع نخبگان شهرســتان های 
شهریار، مارد و شــهر قدس، اظهار کرد: کشور به 
همه نیروها با هم احتیاج دارد؛ همان گونه که انقاب 
اسامی نیز صرفا به همت حوزویان یا فقط با تاش 
دانشگاهیان یا صنف خاص دیگری به پیروزی نرسید 
بلکه همه از پیر و جــوان و از همه صنف ها و گرایش 

ها در صحنه بودند.
وی افــزود: یکــی از اهدافــم از کاندیداتــوری در 
انتخابــات مجلس خبــرگان این بود کــه نیروهای 
نســبتا جوان تر با نگاه و نشــاطی جدیدتر تشویق به 

مشارکت شوند.
این عضو شــورای نگهبان گفــت: مجلس خبرگان 
باید مجمع نخبگانی باشد که هیچ چیز را بر مصلحت 

کشور و منافع مردم مقدم ندارند.

برجام دو؛ طرحی برای آشتی ملی
سکوت اصلاح طلبان؛ مخالفت اصولگرایان

با حصول توافق ایران با جهان و پایان مناقشه ای ۱۳ ساله در سیاست خارجه، بار 
دیگر نگاه ها به سیاست داخلی کشور روانه شد. موضوعی که هریک از طرفین 
درگیر در جریان سیاست داخلی به نوعی به آن توجه داشتند، اما این تاکید از جانب 
اصاح طلب ها و دولتی ها عمدتا حول محوری است که از آن با نام های »برجام 
داخلی« و »برجام ۲« یاد می شــود. اصطاح هایی که اولین بار از سوی روحانی 
و پس از آن هاشمی مطرح شــد و هرچند آن ها منظور دقیق خود را از آن اعام 
نکرده اند و گاه با سیاست پیوندش داده اند و گاه با اقتصاد و توسعه، اما بیشترین 
برداشتی که از آن شده، تاشی است بر اساس گفت و گو و برای مصالحه. تاشی 
که این بار موضوعش اختافات داخلی و هدفش کنار گذاشتن کینه های قدیمی 

سیاسی و رسیدن به نوعی وفاق ملی است. 
اما ایده آشتی ملی جدید نیســت و در تاریخ انقاب تاکنون چندین بار برای حل 
مناقشات داخلی از سوی بزرگان سیاست پیشنهاد شده است. آخرین بار آن هم 
برمی گردد به پیشنهاد آشتی ملی هاشمی رفسنجانی پس از انتخابات سال 88. 
پیشــنهادی که در آن زمان با اقبال روبه رو نشــد و حالا به نظر می رسد هاشمی 
بار دیگر می خواهد شانســش را برای رفع تنش ها امتحان کند. هاشمی ای که 
این روزها خود به یکی از جنجالی ترین طرف های مناقشه بدل شده و آماج حمله 

منتقدان است و نه در قامت ریش سفیدی بی طرف.

نیاز به برجام داخلی داریم
پیاده کردن مدل برجام برای موضوعات داخلی را اولین بار رئیس جمهور در اولین 
نشست خبری خود پس از اجرایی شدن برجام مطرح کرد. نشستی که اتفاقا هم 
زمان شده بود با جریان رد صاحیت ها. روحانی در اواخر این نشست و در جواب 
خبرنگاری که نظر او را درمورد ردصاحیت گسترده اصاح طلبان خواسته بود 
با بیان اینکــه در داخل هم باید مدل برجام را اجرایــی کنیم، قول داد که از همه 

اختیاراتش برای رسیدگی به این موضوع استفاده خواهد کرد. 
اما موضوع استفاده از مدل برجام در مسائل داخلی و از جمله انتخابات را در همان 
روزی که روحانی در نشست خبری اش آن را عنوان کرد، دو روزنامه آرمان و اعتماد 
در یادداشت هایی مطرح کرده بودند. آرمان در یادداشتی با عنوان »لزوم استمرار 
منطق برجام در سیاست داخلي« با اشاره به اینکه الگوي برجام را می توان الگوي 
بازي برد-برد حاکمیت و ملت دانست، به نقش »دولت« در این زمینه اشاره می 
کند و می نویسد: »نهاد دولت در ایران به عنوان مرضي الطرفین حاکمیت و ملت، 
مي تواند در ایجاد زمینه براي حضور ملت در عرصه انتخابات و از سویي بالا بردن 
اعتماد ملت به دولت نقش آفریني کند. در این راستاست که شکاف ملت و دولت 
پر و بزرگ ترین فرصت تاریخي جهت عبور به وضعیت بهتر فراهم مي شود. نتیجه 
انتخابات آینده به میزاني که از فضاي رادیکال و تخاصم به فضاي آرامش و رقابت 

سوق پیدا کند، در تقویت امنیت ملي نقش مثبتی  بازي خواهد کرد«. 
مجید فراهانی دبیر کل حزب ندای ایرانیان نیز در یادداشتی در اعتماد با عنوان 
»گام دوم پس از برجام، تعامل در عرصه سیاست داخلي« این موضوع را مطرح 
مــی کند. فراهانی با بیان اینکه باید پیروزي به دســت آمده در برجام را بتوانیم به 

عرصه سیاست داخلي کشور تعمیم دهیم، می نویشد: »بازسازي اعتماد عمومي 
و رفتن به سمت آشتي و وحدت ملي و رفاه مساله اي است که در داخل کشور پس 
از برجام باید به آن دست یابیم«. هاشمی رفسنجانی نیز روز بعد از نشست خبری 

روحانی موضوع »برجام داخلی« را با عنوان »برجام ۲« مطرح می کند.

روحانی دست تنها نمی تواند
پس از این اســت که بحث برجام داخلی در لابه لای اظهارات و مصاحبه های 
اصاح طلبان و اعتدال گرایان به چشــم می خورد. برخی خوش بینانه و برخی 
دیگر با خوش بینــی کمتری موضوع را مطرح می کننــد. مهدی آیتی نماینده 
اصاح طلب مجلس ششم در مصاحبه ای می گوید: »پیش بینی اصاح طلبان 
و اعتدالیــون آن بود که به موازات  آشــتی  بین المللی  آشــتی  داخلی نیز اتفاق 
می افتد. اما متاسفانه  آشتی  ملی که انتظار می رفت چرخش با سرعت بیشتری 
بچرخد همچنان ایســتاده اســت و حتی با این اقدام اخیــر هیات های نظارت 

عقبگرد نیز داشته است«. 
آیتی اما اجرای برجام ملی را همانند برجام خارجی نه صرفا کاری در اختیار و توان 
دولت، که نیازمند رضایت و دخالت کل مجموعه نظام می خواند و می گوید: »به 
نظر من آقای روحانی به تنهایی نمی تواند برجام داخلی را اجرا کند«. او با بیان اینکه 
در بحث برجام خارجی در کنار حمایت رهبری شاهد حمایت مجلس، روحانیت، 
بنیادهای انقابی، مطبوعات، شخصیت های حقیقی و حقوقی، فرهیختگان 
و... بودیم، می گوید: »برای اینکه برجام داخلی و به طریق شفاف تر  آشتی  ملی 
نیز رخ دهد باید همه موارد نام برده شــده دخیل شوند. در حال حاضر مهمترین 
مسئول پیش رو بحث رد صاحیت های شکل گرفته است که برای رفع آن واقعا 
نیازمند یاری تک تک اقشــار و افراد جامعه، جامعه روحانیت و جامعه مدرسین، 
بزرگان نظام، ائمه جمعه، ســپاه و بســیج، نهادهای اطاعاتی و امنیتی و حتی 
ایرانیان خارج از کشور هستیم تا از شورای نگهبان بخواهند که رد صاحیت ها 

مطلوب تر و بهتر از گذشته بازبینی کند«.

اصول گرایان تمایلی ندارند
صادق زیباکام نیز از جمله اصاح طلبانی اســت که در این مدت درخصوص 
برجام داخلی سخن گفته است. هرچند در ابتدا با امیدواری بیشتر و در این اواخر 
ناامیدانه تر. او دی مــاه در مصاحبه ای با بیان اینکه به برجام داخلی نیاز داریم، 
افرادی همچون زنگنه و جهانگیری را کسانی می خواند که می توانند مثل ظریف 
و عراقچی برجام داخلی را اجرایی کنند. اما زیباکام امروز در گفت و گویی چنین 
امــری را غیرعملی عنوان می کند. او با بیان روحانی همان حرف 6 ســال پیش 
هاشمی را تکرار می کند، می گوید: »به نظر من آقای روحانی دارد آب در هاون 
می کوبد و به همان دلیل که هاشمی نتوانست آشتی ملی ایجاد کند روحانی هم 
نمی تواند برجام داخلی را از قوه به فعل درآورد«. زیباکام دلیل خود را لزوم توافق 
و امتیازدهی از سوی طرفین عنوان می کند و با بیان اینکه اصولگرایان تمایلی به 
این آشتی ملی ندارند می گوید: »نمی شود که فقط آقای روحانی در مسیر توافق 

برای برجام داخلی گام بردارد و طرف مقابل هیچ امتیازی ندهد«. او تاکید می کند 
اصولگرایان حاضر نیستند از انحصار قدرت خود بر مجلس و صداوسیما دست 
بکشــند ولی با این حال اصاح طلبان باید بر آن ها فشــار بیاورند و تاش کنند 

قدرت خود را جاهایی چون مجلس افزایش دهند. 
شخصیت های اصولگرا نیز درخصوص برجام ۲ موضع گیری هایی داشته اند. 
برخی اصل برجام ۱ را زیر سوال برده و به همین ترتیب از ایده برجام ۲ انتقاد کرده 
اند. برای مثال فرهاد دانشــجو وزیر علوم احمدی نژاد گفته است: »شنیدم که 
مسئولان دولتی از برجام ۲ صحبت می کنند، برجام یک چه گلی به سر وضعیت 
اقتصادی مردم زد جز وعده های دراز مدتی که حال و احوال آن هم معلوم نیست، 

حالا باز گفتار درمانی برجام ۲ را نزدیک انتخابات زمزمه می کنند«. 
کوثری نماینده تهران در مجلس نیز با بیــان اینکه ما تاکنون پس از تأیید برجام 
تغییری در شــرایط اقتصادی جامعه و ایجاد اشتغال ندیده ایم، گفته است: »به 
نظر می رســد دولت با مطرح کردن برجام ۲ به نوعی به دنبال فرار به جلوســت 
تا پاســخگوی تعهداتش در پسابرجام نباشــد«. برخی نیز همچون احمد توکلی 
استفاده از کلمه برجام را نامناسب خوانده و گفته اند: »ضرر این اسم یعنی برجام 
۲ این اســت که اشکالات برجام یک به برجام ۲ منتقل می شود«. هرچند توکلی 

تاکید کرده است که با اصل گفت و گو و تفاهم ملی موافق است.

گره 88 بر سر راه برجام داخلی
در این میان اما بعضی از رسانه های اصولگرا با وضوح بیشتری به مسئله پرداخته 
اند و در این میان مســائل 88 را مطرح کرده اند. مثا صراط نیوز در یادداشتی با 
بیان اینکه احتمالا روحانی برجام داخلی را با هدف حل و فصل ماجرای »فتنه« 
به کار برده اســت، می نویسد، می پرسد: »آیا رییس جمهور صرفا به جمع شدن 
غائله با فراموشی کل ماجرا می اندیشد؟ آیا به نظر روحانی فتنه گران در جایگاهی 
هســتند که – مانند مذاکرات هســته ای - با نظام به گفت و گو بنشینند؟ آیا گناه 
فتنه گران بدون عذرخواهی و جبران خســارت های ناشی از حوادث سال 88، 
قابل گذشت است؟« مشرق نیوز نیز به نقل از پایگاه بصیرت در یادداشتی با عنوان 
»برجام داخلی« به این موضوع می پردازد و در این خصوص شروطی را مطرح می 
کند که تا محقق نشوند، اساسا آشتی ملی امکان پذیر نیست. بنا بر این یادداشت 
اصاح طلبان  باید متعهد شوند که از ادبیات ضدانقاب فاصله گرفته و  از طعن 
و توهین به مقدسات دست بردارند. همچنین ســران فتنه و کساني که در فتنه 
88 نظام را متهم به تقلب در انتخابات ریاســت جمهوري کردند و چهره نظام را 
مخدوش نمودند، باید تبعات قضایي، سیاســي و اجتماعي آن را پذیرا باشند. به 
عاوه پس از حرکت به سمت برجام دو، همه مردم و نهادهاي قانوني نظام ناظر 
هستند و هر لحظه رفتار آنان »راستي آزمایي« مي شود، که اگر روزی تخلفي از 
آنان سر زند، نظام به وظایف خود در مقابل او عمل نماید. احتمالا همین موضوع 
اتفاقات سال 88 است که سکوت بدنه اصاح طلبی و نیز اصولگرایی را در این ایده 
پیشنهادی از سوی روحانی و هاشمی را موجب شده و گرهی است که همچنان 

بر سر راه آشتی ملی جا خوش کرده است.

پیگیری روزواکنش روز

عشق مردم به میهن و انقلاب در راهپیمایی 22 بهمن متبلور بود
آیت الله هاشمی رفسنجانی در ابتدای جلسه امروز مجمع تشخیص مصلحت نظام با توجه به حضور پرشور و حماسی مردم سراسر کشور در راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن، گفت: لازم است 
بار دیگر از هوشــیاری و موقعیت شناسی خوب آحاد مردم ایران برای حضور معقول، منظم و گســترده در راهپیمایی روز ۲۲ بهمن، تقدیر و تشکر کنیم.رییس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام حضور انبوه مردم در این مراســم را با توجه به شــرایط حســاس و خطیر منطقه معنادار و حاکی از ارتباط خوب مردم با نظام اسامی و عاقه مندی به میهن و انقاب دانست که این 
عشــق و وفاداری در شعارها و اظهارات آنان کاماً متبلور بود.وی با اشــاره به توافق مقدماتی به عمل آمده در مونیخ در مورد سوریه، گفت: هر چند این توافق فعاً در حد متوقف کردن 
اقدامات خصمانه بوده و آتش بس نیســت، ولی جای امیدواری است که در آینده بهتر شــود.وی توجه به وضعیت مردم تحت محاصره در مناطق اشغالی را اقدامی خوب دانست و با 
توجه به وضع بسیار اسف بار و دارای مشکات واقعی، افزود: هر چند دولت و مردم سوریه امیدی به نتایج این توافق ندارند، ولی به نظر می رسد جمع بندی مناسبی شده و امیدواریم 

نهایتا به نفع مردم سوریه به نتیجه برسد.

سیاسی


